
LISTOPAD 2022 

Listopad je zvláštní měsíc. Není teplo a většinou ani není sníh. Jen známá vlhká zima, která 

zalézá až ke kůži. Člověk by se nejraději viděl někde v teple u šálku horkého čaje s knížkou 

v ruce. Inu, dušičkové období bylo tady. Spadané listy na zemi vytvářely mokrem barevnou 

kaši, která tmavne a lepí se na boty. 

Na začátku měsíce mnozí navštěvují hřbitovy a vzpomínají na své blízké a drahé… I my si 

vzpomněli na pana architekta Antonína Blažka, který navrhl budovu naší školy… 

 



Ale ať je vlhko, zima, padá listí či sem tam nějaká sněhová vločka nebo dešťové kapky, na 

život naší školy to vliv nemá. Žáci si sedají do lavic a jejich učitelé se jim snaží vštípit do 

hlavy danou látku a vědomosti.       A my jsme moc rádi, že výuka probíhá normálně, nikoliv 

formou připojování přes počítače, jak bylo v „době kovidové“. A místo testování na nemoc 

Covid-19 se mohou pedagogové věnovat svým předmětům. 

~ 

Menší žáci opět docházeli do Knihovny Jiřího Mahena (pobočka Královo Pole nebo 

Žabovřesky), která nabízí širokou paletu vzdělávacích programů přizpůsobených věku dětí. 

Téma „Pohádková cestička“ je zaměřeno na povídání o klasických a moderních pohádkách. 

 

 

 

Jiné děti se dozvěděly spoustu zajímavých věcí na námět „Zvířátka v zimě“. Při vyprávění 

o zvěři, která žije v našich lesích, se žáčci učí i komunikovat. 

 



Další naučné i zábavné programy nesou názvy „Šňůrka plná korálků“ a „Na stopě zločinu“. 

 

Vychovatelé z družinky chodili s dětmi do „Mahenky“. Program „Hledáme šikovné malíře“ 

seznamoval děti se známými ilustrátory knížek, a nakonec si děti na takové 

malíře zkusily zahrát. 

 

Námět „Z pohádky do pohádky“ zavedl žáčky mezi hlavní hrdiny známých starých pohádek      

a „Kouzelný svět fantazie“ dětem vysvětloval, co znamená slovo fantazie, jak ji využít          

a pracovalo se zároveň s texty Václava Čtvrtka. 



Páté ročníky si užily našeho oblíbeného pomocného místa ke vzdělávání, a to Hvězdárny    

a planetária Brno. Pluto, Mars, Jupiter, Saturn, Neptun a další planety - 

vesmírné povídání o Sluneční soustavě bylo fascinující. Věříme, že se to žákům 

líbilo, včetně prohlídky hvězdné oblohy, a odnesli si mnohé poznatky. 

 

Listopad je měsíc, který se hodí na objednání preventivních programů, které vybírají 

výchovní poradci ve spolupráci s třídními učiteli. Pro děti je to důležité, neboť prevence 

je příjemnější než řešení následků. A tak se druháci zúčastnili programu „Jak se chránit 

v nebezpečných situacích“. Pomocí maňáskových loutek a hry „Co bys dělal, kdyby…“ se 

děti učí správně reagovat v nejrůznějších krizových situacích. (Pořádá nezisková 

organizace Hope4kids, z.s. – Etické dílny, 

certifikované programy všeobecné primární 

prevence.) 

 

Na třeťáky čekalo povídání nesoucí název „Jak se stát dobrým kamarádem“, a jak název 

napovídá, bylo to o dobrém kamarádství, o jeho důležitosti 

a jaké by mělo mít pravidla. (Opět pod hlavičkou stejné 

organizace.) 

 

 

 

A třídy IV. B a IV. D stihly v závěru měsíce téma „Základy bezpečí na internetu“ od 

Společnosti Podané ruce o.p.s. V preventivních programech se bude pokračovat i v dalším 

měsíci. 



Na svátek sv. Kateřiny vyrazili prvňáčci do Divadla Bolka Polívky na známou pohádku             

o Lotrandovi a Zubejdě. A protože se šlo blátem, mohly by být Vánoce na ledě čili 

zasněžené. Necháme se překvapit. 

 

Když už jsme u těch svatých, vyhlíželi jsme svatého Martina na bílém koni. Sice nepřijel, 

ale svatomartinské husy zdobily některé části školy. 

 



Školní družina kromě svého obvyklého programu zorganizovala výlet do Rudky u Kunštátu 

za Blanickými rytíři. Vzhledem k velkému zájmu se uskuteční stejný výlet ještě začátkem 

prosince. 

 

 

 



             

 

 

 



 

 

Výlet se povedl. Dětem se v jeskyni Blanických rytířů moc líbilo. Všichni se vrátili 

v pořádku, tak to dobře dopadlo.       



Do Divadla Bolka Polívky nevyrazili jen prvňáčci. Také druháčci se v úplném závěru měsíce 

dočkali. Betlémská hvězda bylo poetické humorné představení, které diváky provázelo 

příběhem o narození Ježíška za doprovodu písní, které se na jeho počest zpívají po celém 

světě. Dětem vyvstaly před očima známé biblické postavy a zažily tak krásnou adventní 

atmosféru. 

 

 

 

 

 

 

Tím naše povídání začíná mít nádech adventu. Nu, však také letos připadla první adventní 

neděle na 27. listopadu, tak se není čemu divit. Přeci jen si však adventní a předvánoční 

povídání necháme na prosincovou kroniku. Nyní se vrhneme na život staršího žactva čili 

těch druhostupňových: 

Přednášky pánů profesorů ze Střední průmyslové školy chemické na Vranovské ulici v Brně 

opět nechyběly. Někdy jezdí třídy rovnou tam a zúčastňují se i praktických cvičení, což 

je pro žáky jistě přitažlivější. Ale občas se přednáší i přímo na naší škole. 

Tentokráte se témata přednášek týkala „přídatných látek“, které se objevují v mnohých 

potravinách (VIII. C a D), informací o vodě a vzduchu (VIII. A a B) a sedmáky čekalo 

povídání o fyzice - optice. (Třída V. D zajela na Vranovskou přímo a čekal je stejný program 

jako v říjnu třídu V. C.) 

Žáci z VI. A se rozhodli navázat na adaptační kurz ze září a zúčastnili se navazujícího 

krátkého pokračování pod názvem „Třídní ostrov“. Vše za účasti třídního učitele            

Mgr. Lukáše Šnajdra a pracovníků Střediska volného času Lužánky. 

 



 

Pro šesté ročníky připravila a zorganizovala paní učitelka PhDr. Jolana Kubíková exkurzi 

do Archeoparku v Pavlově. V nabídce vybrala výukový program „Věstonická venuše“. Žáci 

se seznámili s nejznámějším symbolem gravettienské kultury – s venušemi (čili ženskými 

plastikami z období lovců mamutů). Na holky a kluky čekaly dvě hry přímo v expozici, díky 

nimž se postupně dozvěděli o nálezu Věstonické venuše. V další části programu modelovali 

žáci svou vlastní sošku venuše ze samotvrdnoucí hmoty, kterou si pak odvezli domů. Na 

závěr si všichni vyzkoušeli nabyté znalosti v kvízu „Za tajemstvím venuší“. 

 



 



Po programu v Pavlově se účastníci zájezdu přesunuli do krásného Mikulova, kde na ně na 

místním zámku čekal rovněž bohatý program. A pak se všichni vrátili v pořádku domů. 

 

 



 

 

 



Stále však s výčtem školních aktivit našich žáků 6. až 9. ročníků nejsme u konce. Zájemci 

jednoho večera vyrazili s vyučujícími do Divadla Bolka Polívky na známé představení hry 

Hrdý Budžes s Bárou Hrzánovou v hlavní roli.       

 

 



Při opravování testů ze zeměpisu se jedna paní učitelka podělila o jednu originálně 

doplněnou písemku. Můžete se pobavit a potěšit také. Stojí za uveřejnění. 

 

Třídy IX. B a D absolvovaly přednášku o první pomoci. Lektoři z organizace Loono žáky 

učili, jak funguje srdce a jak o ně pečovat. Vysvětlili jim, jak odhalit infarkt, mrtvici            

a další kardiovaskulární onemocnění. A samozřejmě jak poskytnout v takových 

případech první pomoc. Žáci také vědí, proč je důležitá preventivní kontrola u jejich 

pediatra a časem u praktického lékaře. Nakouslo se i téma „krvácení a popáleniny“. 

I u nás ve škole bývají starší žáci proškolováni v první pomoci, zejména při zástavě oběhu. 

K základům patří obezřetnost ohledně vlastní bezpečnosti, zjišťování stavu postiženého 

oslovením, fyzickým kontaktem, rozpoznání stavu dýchání a zahájení kardiopulmonální 

resuscitace včetně možností využití AED (automatického externího defibrilátoru). 

Vysvětlování rozdílu poskytování první pomoci u dospělých, dětí a kojenců. Různé 

zajímavosti, výjimky, „vychytávky a perličky“. Teorie a praxe u figurín není nikdy dost. 

 



 

 



Pak tu máme několik matematických hlášení, které sice zasahují ještě do října, ale týkájí 

se rovněž listopadu: 

19. října 2022 se konalo školní kolo matematické soutěže Pythagoriády. Soutěžilo se ve 

čtyřech kategoriích. Kromě 9. tříd jsme měli v každém ročníku postupující do okresního 

kola: 

6. ročníky – David Štefl (VI. D) 

7. ročníky – Nicol Chromková, Matěj Kovář (VII. C) 

8. ročníky – Antonín Novák (VIII. B), Ondřej Ferenc a Sandra Bergmannová (VIII. D) 

 

V okresním kole Pythagoriády, které proběhlo v listopadu a organizuje ho Základní škola 

Sirotkova v Brně-Žabovřeskách, se úspěšným řešitelem (zisk 10 a více bodů z celkových 

15) stal již zmíněný David Štefl z třídy VI. D. 

Blahopřejeme Davidovi a všem žákům děkujeme za jejich účast v soutěži. Matematika je 

královna věd, tak směle do počítání. Schválně, zkuste si, zda byste si uměli poradit a přišli 

na správný výsledek. Čtyři ukázkové příklady (6. až 9. ročník): 

Princ zakletý v žabáka skáče schodištěm se 100 schody vzhůru do věže za princeznou. Ta mu jde naproti. 
Zatímco princezna sejde 1 schod dolů, žabák vyskočí 4 schody nahoru. Kolik schodů sejde princezna, než 
se potkají?                                                                               Princezna sejde ..................................... schodů. 

 
Kolik mililitrů barvy potřebujeme na natření celého dřevěného kvádru o rozměrech 4 dm, 5 dm a 10 dm, 
jestliže na natření nejmenší stěny kvádru spotřebujeme 40 ml barvy? 

Na natření celého kvádru potřebujeme …………………. ml barvy 
 

Stavebnice má dílky ve tvaru kvádru s rozměry 2 cm x 3 cm x 6 cm. Kolik těchto dílků se nejvýše vejde 
do krabice tvaru krychle, která má součet obsahů všech vnitřních stěn (včetně víka) 54 dm2 ? 

Do krabice se vejde nejvýše .................. dílků stavebnice. 
 

Matka je čtyřikrát starší než její syn. Za 16 let bude syn dvakrát mladší než jeho matka. Kolik let bylo 

matce, když se její syn narodil? Matce bylo ………… let, když se syn narodil. 

 

Také na 1. stupni se počítá! V listopadu se konalo městské kolo matematické soutěže zvané 

 

Z našich ze školního kola postoupivších žáků se nejlépe vedlo Jáchymovi Golešovi z V. B 

(14 bodů z celkových 15). 

Dalším úspěšným řešitelem (od 10 bodů výše) se stal Martin Kolev z V. C a David Schejbal 

z V. D (oba 12 bodů). 

A jako další Karolína Ulmanová z V. D (11 bodů) a Jan Hubeňák z V. C (10 bodů). 



Proběhla také Logická olympiáda. Z naší školy se přihlásilo celkem 139 žáků a soutěžilo se 

ve čtyřech kategoriích. Soutěž pořádala organizace Mensa České republiky a školním 

koordinátorem se stala naše Mgr. Martina Slavíková, vyučující matematiky na 2. stupni. 

V základním kole plnili soutěžící on-line test v délce 20 minut, starší žáci měli test 

půlhodinový. 

Školní výsledky dopadly následovně: 

Kategorie A1 = žáci 1. ročníků: 

Pořadí na škole Příjmení a jméno Třída Kvantil celkem 

1. Salamonová Dita I. B 91,93 

 

Kategorie A2 = žáci 2. ročníků: 

Pořadí na škole Příjmení a jméno Třída Kvantil celkem 

1.- 3. Chaloupka Tibor 2.C 95,43 

1.- 3. Kozmonová Sára 2.A 95,43 

1.- 3. Smrček Tomáš 2.D 95,43 

 

Kategorie A = žáci 3. až 5. ročníků: 

Pořadí na škole Příjmení a jméno Třída Kvantil celkem 

1. Tichý Jakub 5.A 99,87 

2. Salamonová Nina 3.D 98,05 

3. Kolev Martin 5.C 96,92 

 

Kategorie B = žáci 2. stupně: 

Pořadí na škole Příjmení a jméno Třída Kvantil celkem 

1. Nakládal David 7.A 95,92 

2. Justan Matyáš 9.C 92,98 

3. Řezníčková Adéla 6.D 91,13 

 

Do krajského kola postoupil Jakub Tichý z V. A, děkujeme mu za reprezentaci naší školy 

a všem zúčastněným za jejich nasazení a výkony. 

 



V předposledním měsíci v roce 2022 byl vyhodnocen sběr kaštanů. Na naší škole je tato 

soutěžení mezi dětmi docela oblíbená. Děti navíc zapojí často i své rodiče, prarodiče či 

starší sourozence, takže to má další dobrý vliv. Procházka s maminkou, dědečkem, 

sestřenicí, starším bratrem… může utužit rodinné vztahy a pohybu na vzduchu není nikdy 

dost. 

Pořadí tříd: 

1. místo: V. C – 368 kg 

2. místo: III. B a II. D – 233 kg 

3. místo: II. B – 220 kg 

4. místo: III. D – 209 kg 

5. místo: IV. D – 205 kg 

 

Pořadí jednotlivců: 

1. místo: Karolína Hladká – V. C – 313 kg 

2. místo: Debora Navrátilová – III. B – 141 kg 

3. místo: Kateřina Košická – IV. D – 128 kg 

4. místo: Jonáš Lípa – III. D – 107 kg 

5. místo: Barbora Matysová – IV. C – 71 kg 

 

Celkem pro myslivce odevzdáno 2.506 kg kaštanů. 



V měsíci březnu jsme vás informovali, že se naše škola zapojila do benefiční „Dražby pro 

Fenix“. A to namalováním obrázků, které jsme osobně předali pořadateli. Chcete vědět 

více, jak to dopadlo? 

Charitativní aukce obrazů dětských umělců vyvrcholila 24. listopadu večer v Mozartově 

sále divadla Reduta. Vydražením uměleckých děl veřejnost přispěje na provoz 

ParaCENTRA Fenix, které již osmnáct let pomáhá lidem s poškozením míchy. Dražilo se 

celkem 74 obrazů, které byly vybrány odbornou komisí ve složení: Katherine Kastner, 

František Kinský, Lucia Lettenmayerová, Michal Horáček a Denisa Kujelová. 

A jak se také dočtete na webových stránkách „Dražby pro Fenix“, zahajovací cena 

každého díla je 1.000 Kč. Svého favorita si dopředu můžete zvolit i ve virtuální prohlídce. 

Dražba pro Fenix je vhodná pro ostřílené 

milovníky umění, ale také pro nadšence, 

kteří o účasti na podobné akci doposud 

jen uvažovali. 

Sešlo se opravdu mnoho krásných obrazů, 

které bylo možno v období od 11. října do 

24. listopadu zhlédnout v divadle Reduta. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 



 

 

 



 

 



Těší nás, že úspěšně vyhodnoceny byly i obrázky od dvou našich žákyň: 

Obrázek zimního králíka od Lidie Igorevny Nikolajevy z třídy IV. C: 

 

A obrázek ptáčka v zimě od Amelie Sofie Schwecové z třídy V. C: 

 

Dražba pro Fenix vynesla nakonec krásných 170.800 Kč. Máme radost a věříme, že se 

zapojíme i v roce 2023. 



Také v letošním roce se náš Slovaňák zapojuje do Příběhů našich sousedů, vzdělávacího 

projektu neziskové organizace Post Bellum. Napřed přišla sympatická koordinátorka 

Barbora Čandová a projekt třídě představila: Že je třeba sestavit reportážní tým (ideálně 

o 2 až 5 členech), najít vhodného pamětníka, připravit rozhovor (nachystat si otázky, 

historický kontext), natočit rozhovor s pamětníkem na diktafon. Následně se provede 

společná reflexe a dohledávají se případně informace. Zpracuje se nahrávka a životopis. 

Na závěr se celý výstup zveřejní a prezentuje na slavnostním večeru. Ale to až na jaře. 

A tak vznikl tým sedmi žáků z třídy IX. B pod vedením pana ředitele Mgr. Davida Jalového. 

Před nimi je ještě dlouhá cesta, věříme však, že příběh pamětníka je nejen osloví, ale do 

života něco podstatného předá. 

A proč se to vlastně všechno dělá? Inu, žáci získají nové informace a pohled na moderní 

dějiny. Osobně se setkají s člověkem, který zažil „učebnici dějepisu“ na vlastní kůži. 

Zachrání příběh, který by možná zůstal zapomenut. Vyzkouší si metody investigativní 

žurnalistiky. Naučí se pracovat s moderní technikou. Prostě Příběhy našich sousedů jsou 

„příběhy, které v učebnicích nenajdete“. 

Následovala krátká pracovní schůzka v ředitelně a po pár dnech opět setkání s paní 

Čandovou, která žákům vysvětlovala prakticky, jak se používá diktafon k nahrávání 

pamětníka, co dělat a co naopak nedělat při nahrávání, jaký typ otázek používat, na co se 

nejlépe ptát a na co spíše ne atd. 

Jistě jste zvědaví, kdo je našim pamětníkem. Tak vydržte, brzy Vám ho také představíme. 

 



A tím se s listopadem loučíme. V jeho závěru se zapalovala v mnohých domácnostech           

(i v některých třídách pod dozorem pedagoga) první svíčka na adventním věnci. Než se 

však přeneseme psaním do prosince, chceme poděkovat všem, kdo se čímkoliv dobrým 

podílel a podílí na chodu naší školy, a jak už to chodí, většinou to nikdo nevidí. 

Nejde jen o výuku dětí, vaření obědů, umývání podlah, hlídání na vrátnici, zatloukání 

hřebíků, řízení celého školního kolosu či veškerou administrativu. Každý z nás obvykle dělá 

ještě něco navíc. Někdo se stará o olympiády (a musí tam žáky doprovodit), jiný zalévá 

květiny ve škole, někdo zdobí chodby dle ročního období, jiný se pečlivě připravuje na děti 

v družině a rád pro ně vymýšlí různé soutěže a zpestření, někdo přemýšlí, čím ještě 

obohatit jídelníček ve školní kuchyni, jiný ochotně přebírá soukromou poštu a nosí ji lidem, 

někdo se na lidi často a rád usmívá a tím rozdává radost, jiný vděčně přijímá vše, co se 

mu ve škole dostane… a platí to i u rodičů, kteří se snaží být chápaví, rozumní, trpěliví        

a mají dost smyslu pro humor. 

Máme radost, když se i přes různorodost povah a lidských vlastností dokážeme nakonec 

vždycky nějak domluvit. Neházíme si záměrně klacky pod nohy, umíme přiznat chybu            

a omluvit se, dovedeme pochválit a všímat si více toho, co se povedlo, než nepovedlo. 

Ano, ne všichni všechno toto umějí. Ale snaha se cení. A když budeme všichni dávat ve 

svém nitru přednost dobru než zlu, uděláme pro tento svět mnoho, i když je to někdy těžký 

boj. Kapka dobroty ke kapce a bude moře lásky. Tak si to nekažme a snažme se. Všichni. 

Bez výjimky. 

 

„Každý konej dnes svou povinnost.“ Antonín Benjamín Svojsík 

 


